
Høringssvar vedrørende industriområdet ved tilløb til Højen Bæk (rammeområde 1.3.E.2) 

Vejle Kommune planlægger et nyt industriområde ved tilløb til Højen Bæk, men dette projekt er en direkte trussel 
mod områdets unikke natur og biodiversitet. Kommunens miljøvurdering fremstiller projektet som en 
miljøforbedring, men realiteten er, at det vil føre til tab af levesteder for sjældne arter og en forringelse af 
vandkvaliteten i Højen Bæk. 

Vi opfordrer kommunen til at fjerne industriområdet fra kommuneplanen og i stedet prioritere naturbeskyttelse 
og bæredygtig udvikling. 

Ødelæggelse af et naturområde med høj biodiversitet 

Området er hjemsted for en række beskyttede arter: 

● Løvfrø, stor vandsalamander og flagermus er dokumenteret i området, men miljøvurderingen ignorerer 
konsekvenserne for disse arter. Det er nu praksis at hensyn til beskyttede arter inddrages tidlig i 
planlægningsprocessen, og at alternative løsninger undersøges. 

● Tysk Strømfødt Døgnflue er en sjælden indikatorart for rent vand – dens overlevelse kan blive truet, hvis 
industriområdet anlægges tæt på bækken. 

● Store dele af det planlagte industriområde består af helårsafgræssede marker og understøtter en rig 
biodiversitet, hvilket står i kontrast til kommunens fejlagtige fremstilling af dem som "nedprioriteret 
landbrugsjord”. 

Øget forurening fra transport og industri 

Industriområdet vil ikke blot påvirke naturen lokalt, men også føre til: 

● Øget trafikbelastning og afstrømning af forurenende stoffer fra vejnettet og industrien. 
● Risiko for tungmetaller, olie, kemikalier og mikroplast i Højen Bæk, som kan skade vandlevende 

organismer og forringe vandkvaliteten. 
● Luftforurening fra transport til og fra industriområdet, hvilket vil bidrage til øget CO₂-udledning og 

partikelforurening i nærområdet. 

Misvisende fremstilling af projektets miljøeffekter 

Kommunen har præsenteret industriprojektet som en gevinst for biodiversiteten, men dette modsiges af 
eksperter: 

● Store dele af det planlagte industriområde er ikke traditionel landbrugsjord, men har i mere end 10 år 
været anvendt til helårsafgræsning, som styrker biodiversiteten og forbedrer jordens evne til at 
tilbageholde og rense vandet. 

● I kommunens egen miljøvurdering nævnes ikke engang Tysk Strømfødt Døgnflue (Rhithrogena 
Germanica), trods veldokumenterede observationer. Vi ved det ikke er et krav, men synes det er på sin 
plads når politikere, forvaltning og borgere nu har ansvar for denne art som har sit sidste levested i 
Danmark her. 

● Planchefens præsentation fremhævede løvfrø og Rhithrogena Germanica arter som eksempler på, at 
projektet ville forbedre vilkårene for sjældne arter – dette er ikke videnskabeligt underbygget. 

● Biolog Morten DD og flere borgere har offentligt kritiseret projektet for at være ødelæggende for 
biodiversiteten. 

Brud på kommunens egne mål om naturbeskyttelse 



Vejle Kommune har vedtaget strategier for at beskytte naturen, men dette projekt underminerer dem: 

● Kommunen har tidligere forpligtet sig til at beskytte biodiversitet og reducere arealforsegling – dette 
projekt gør det modsatte. 

● At etablere et industriområde så tæt på Natura 2000-områder og Højen Bæk er i direkte modstrid med 
kommunens egne klima- og naturstrategier. 

● En bufferzone bør beskytte naturen, ikke indramme et industriområde. 

Hvad kommunen bør gøre 

Vi opfordrer Vejle Kommune til at: ✔ Fjerne industriområdet fra kommuneplanen og i stedet bevare området 
som værdifuld natur. ✔ Gennemføre en reel vurdering af biodiversiteten i området før der træffes beslutninger 
om anvendelse. ✔ Prioritere naturgenopretning frem for erhvervsudvikling i dette område. 

Med venlig hilsen, 
Foreningen Klimafokus Vejle 

 


